
 

Uchwała Nr XIV/ 212 /15 

Sejmiku Województwa Świętokrzyskiego 

z dnia 7 września 2015 r. 

 

 

przyjmująca stanowisko w sprawie sytuacji na rynkach rolnych 

 w województwie świętokrzyskim. 

 

 

Na podstawie art. 18 pkt 20 ustawy z dnia 5 czerwca 1998 r. o samorządzie  

województwa (tj. Dz. U. z 2013 r. poz. 596, z późn. zm.) oraz § 101 Statutu Województwa  

Świętokrzyskiego (tj. Dz. Urz. Woj. Świętokrzyskiego z 2010 r. Nr 70, poz. 520) uchwala się, 

co  następuje: 

 

§ 1. 

 

Przyjmuje się stanowisko w sprawie sytuacji na rynkach rolnych w województwie 

świętokrzyskim stanowiące załącznik do niniejszej uchwały. 

 

 

§ 2. 

 

Stanowisko przekazuje się: 

1) Prezesowi Rady Ministrów 

2) Ministrowi Rolnictwa i Rozwoju Wsi. 

 

 

§ 3. 

 

Wykonanie uchwały powierza się Przewodniczącemu Sejmiku Województwa 

Świętokrzyskiego. 

 

 

§ 4. 

 

Uchwała wchodzi w życie z dniem podjęcia. 

 

 

 

 

Przewodniczący Sejmiku 

 

 

 

        Arkadiusz Bąk 

  



Załącznik do Uchwały Nr XIV/ 212 /15 

Sejmiku Województwa Świętokrzyskiego  

z dnia 7 września 2015 r.  

 

Stanowisko 

Sejmiku Województwa Świętokrzyskiego 

z dnia 7 września 2015 r. 

w sprawie sytuacji na rynkach rolnych w województwie świętokrzyskim. 

 

Sejmik Województwa Świętokrzyskiego wyraża głębokie zaniepokojenie złą sytuacją 

na rynku owoców, zwłaszcza owoców miękkich, niskimi cenami żywca wieprzowego 

i wołowego, kryzysową sytuacją w mleczarstwie, a także przewidywanymi stratami 

spowodowanymi długotrwałą suszą w ostatnich tygodniach.  

Sejmik postuluje wprowadzenie niezbędnych działań zmierzających do podniesienia 

opłacalności produkcji rolnej oraz rekompensujących poniesione straty rolników 

i sadowników, wynikające z niekorzystnych tendencji pogodowych, braku stabilności cen na 

rynkach oraz restrykcji związanych z rosyjskim embargiem. 

Sejmik Województwa Świętokrzyskiego wskazuje najważniejsze problemy oraz 

wnioskuje o podjęcie zarówno interwencji doraźnej jak i rozwiązań systemowych: 

 

1. Na rynku owoców: 

 

W sezonie skupowym cena za czarną porzeczkę nie przekraczała 0,40 zł/kg, a nawet 

spadała do poziomu 0,27zł/kg. Tak niskie ceny oferowane producentom nie pokrywają 

kosztów zbioru i transportu owoców. Zakłady przetwórcze nie chcą wiązać się umowami 

kontraktacyjnymi z plantatorami i prowadzą w tym zakresie własną politykę cenową.  

Sytuację na rynku owoców dodatkowo komplikuje przedłużenie zakazu dotyczącego 

eksportu produktów rolno spożywczych na kolejny rok przez Federację Rosyjską oraz 

związane z tym spodziewane problemy sadowników, wynikające z nadpodaży na rynkach 

lokalnych. Utrzymujący się z kolei stan suszy powoduje, że zagrożone są uprawy kolejnych 

gatunków owoców. Niezbędnym jest zatem zastosowanie następujących rozwiązań: 

 większe wsparcie dla powstających grup producentów owoców miękkich, 

 kontynuowanie prac podjętych przez Ministerstwo Rolnictwa i Rozwoju Wsi 

z handlowcami  

i przetwórcami w sprawie obligatoryjnego obowiązku zawierania umów, w których 

byłyby takie elementy jak ilość, jakość, termin dostawy i warunki cenowe oraz 



corocznie byłaby ustalana cena podstawowa za surowiec. Umożliwiłoby  

to plantatorom na oszacowanie opłacalności produkcji, zracjonalizowało ceny skupu 

owoców oraz ograniczyło możliwości zmowy cenowej zakładów przetwórczych. 

Niezawarcie  umów kontraktacyjnych z producentami powinno skutkować brakiem 

wsparcia i korzystania z funduszy unijnych, 

 zastąpienie dotychczasowego mechanizmu wsparcia producentów owoców i warzyw, 

opierającego się na wycofywaniu z rynku produktów objętych embargiem, systemem 

rekompensat przydzielanym producentom, którzy udokumentują sprzedaż fakturową 

lub poprzez pomoc do hektara, jak w przypadku wsparcia de minimis, 

 opracowanie progów opłacalności – jeżeli cena określonego owocu osiągałaby 

wartość poniżej progu opłacalności, następowałaby dopłata wyrównawcza.  

 

2. Na rynku mleka: 

 

Sejmik Województwa Świętokrzyskiego popiera postulaty Krajowego Związku 

Spółdzielni Mleczarskich (sformułowane w piśmie do Ministra Rolnictwa z dnia 

30.06.2015 r.) w sprawie sytuacji kryzysowej w mleczarstwie oraz apeluje o kontynuowanie 

koniecznych działań w tym w szczególności: 

 uruchomienie w odpowiednim wymiarze dopłat do eksportu oraz reaktywacja innych 

instrumentów siatki bezpieczeństwa Wspólnej Polityki Rolnej UE (w tym urealnienie 

poziomu cen interwencyjnych na masło i odtłuszczone mleko w proszku) w celu 

zagospodarowania nadwyżek produktów mleczarskich i tym samym utrzymania 

odpowiedniego poziomu ich cen na rynku wewnętrznym UE, 

 prowadzenie monitoringu zapasów OMP, masła i serów, 

 dalsze zabieganie o wprowadzenie rekompensat dla producentów mleka z krajów 

szczególnie dotkniętych rosyjskim embargiem, podobnie jak to miało miejsce 

w przypadku sadowników, 

 podjęcie konkretnych działań legislacyjnych uniemożliwiających windowanie marż 

handlowych przez handel w sytuacji nadpodaży na rynku unijnym i krajowym.  

3. Na rynku żywca wieprzowego oraz wołowego: 

 

Ceny żywca wieprzowego w okresie od stycznia do kwietnia br. spadły o 11% 

w porównaniu do analogicznego okresu roku 2014, na co wpływ miały przede wszystkim: 

duża podaż żywca na rynku, wykorzystywanie sytuacji przez kupujących, embargo rosyjskie 

oraz ograniczenia w eksporcie do krajów azjatyckich, a także import mięsa z zagranicy.  



Na kłopoty producentów żywca wołowego w chwili obecnej największy wpływ ma 

występująca susza i widmo niedoborów pasz objętościowych – zagrożona jest kukurydza 

i drugi pokos traw. Skutki tej sytuacji będą odczuwalne w dłuższej perspektywie czasu, 

a więc istnieje ryzyko, że spora grupa hodowców będzie zmuszona do redukcji stada.  

W celu poprawy sytuacji producentów trzody chlewnej i bydła Sejmik widzi potrzebę 

podjęcia działań służących: 

 promowaniu produkcji mleka i wołowiny pochodzącej z hodowli prowadzonych 

w oparciu o trwałe użytki zielone – dopłaty do wypasu – tańsza produkcja wołowiny 

o prozdrowotnych walorach, 

 dalszej poprawy jakości i promocji polskiej wołowiny i wieprzowiny, 

 wprowadzeniu sprzedaży bezpośredniej oraz stworzeniu warunków umożliwiających 

rozwój sieci usługowych małych lokalnych ubojni, przetwórni i targowisk rolnych, 

 załagodzeniu bardzo wysokich wymogów i standardów dla żywca kierowanego na 

rynek lokalny oraz zaostrzeniu kontroli weterynaryjnej mięsa i przetworów mięsnych 

sprowadzanych z zagranicy w celu ochrony wysokiej jakości żywności polskiej na 

rynku wewnętrznym, 

 zatrzymaniu rozprzestrzeniania się choroby ASF na dalsze regiony Polski (w tym na 

województwo świętokrzyskie). 

 

4. Na pozostałych rynkach w związku z trwającą suszą: 

 

Na skutek panującej suszy, w 2015 roku odnotowuje się znacznie mniejsze ilości 

i słabszą jakość zebranych zbóż. Na świętokrzyskim rynku skupu obserwuje się także niskie 

ceny oferowane za zboża podstawowe. W obliczu niekorzystnych zjawisk pogodowych pod 

znakiem zapytania stoi również wysiew zbóż ozimych, co z kolei może rzutować na 

przyszłoroczne zbiory. Skutkami suszy w województwie świętokrzyskim dotknięte są 

również rośliny strączkowe, okopowe, warzywa, owoce oraz pasze dla zwierząt.   

Długotrwały brak opadów jeszcze bardziej pogłębia trudną sytuację ekonomiczną 

świętokrzyskich rolników i sadowników, związaną z rosyjskim embargiem na produkty rolno 

- spożywcze, czy karami za nadprodukcję. 

Sejmik Województwa Świętokrzyskiego popiera wniosek Zarządu Świętokrzyskiej 

Izby Rolniczej do Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi o uznanie obszaru województwa 

świętokrzyskiego za dotknięty głęboką suszą i uruchomienie pomocy finansowej, 

pozwalającej rolnikom na przetrwanie bardzo niekorzystnej sytuacji ekonomicznej.  

Sejmik pozytywnie ocenia dotychczasowe deklaracje Rządu RP dotyczące pomocy 

producentom, zwłaszcza: wsparcia do powierzchni zniszczonych upraw, dopłat do materiału 



siewnego, ułatwienia w spłacie kredytów, czy w wywiązywaniu się ze zobowiązań wobec 

ANR i KRUS oraz przyspieszenia wypłat tegorocznych płatności obszarowych. 

Jednocześnie Sejmik apeluje do Rządu RP o starania w Komisji Europejskiej 

o dodatkową pomoc dla producentów, w celu umożliwienia im kontynuacji produkcji.  

 

 

 

       Przewodniczący Sejmiku 

Województwa Świętokrzyskiego 

 

 

                Arkadiusz Bąk 

 

 

 

 

 


